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摘要： 

《睡虎地秦簡•日書》自西元 1975 年底出土至今已有一段時日，相較於其

它出土的《日書》版本而言是較為完整的，引起許多學者熱烈探討且著作頗豐。

本論文以有別於其他學者的研究觀點，以文化人類學、考古學、文字學、宗教民

俗等為研究方向，並相互比對、釋讀考古資料及歷史文獻，透過字句、語境的詮

釋，以探索《睡虎地秦簡•日書》中的鬼神觀和豐富的巫術活動，並分析秦人的

巫術信仰及巫術思維，試圖還原秦地巫術文化中的部分面貌。再以商周至兩漢之

間的巫術活動的衍變，尋求巫術文化的歷時性脈絡。 

 

 

關鍵詞：睡虎地、秦簡日書、鬼神觀、巫術活動、日書巫術 
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“Shuihudi Bamboo Slip -- Rishu”: A Study on Witchcraft 

 

Author: Chang, Chiung-Wen 

 

Abstract: 

It has been a while since “Shuihudi Bamboo Slips -- Rishu” was excavated in 

the year 1975. Compared with other copies of “Rishu”, it is more complete and is the 

subject of scholarly discussion and literature. This study uses a different approach -- 

that of cultural anthropology, archeology, philology, religion and folklore -- to 

compare, contrast and interpret the archaeological data and historical documents, as 

well as to explore the spirits and deities, and witchcraft activities, in “Shuihudi 

Bamboo Slips – Rishu” through the word usage and context. Finally, the study helps 

to analyze the Qins’ belief and thinking in witchcraft, and attempts to trace the history 

of witchcraft culture based on the evolution of witchcraft activities from the Shang 

and Zhou Dynasty to the Han Dynasty. 

 

Key Words: Shuihudi, Bamboo Slip Rishu, spirits and dieties, witchcraft activities, 

Rishu witchcraft 
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